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مازاد دولتیقیمت گذاری بیش از ۴۰ ملک 
مولدســازی  تخصصــی  کمیتــه 
دارایی هــای دولت، ۱۷ فقــره از املاک 
مازاد دولتی را شناسایی کرد و همچنین 
روش  و  قیمت گــذاری  بــه  نســبت 
مولدســازی ۲۴ فقــره ملــک دیگر نیز 

اقدام کرد.
به گــزارش مهر بــه نقــل از مرکز 
دولــت،  دارایی هــای  مولدســازی 
پنجاه و هشتمین جلسه کمیته تخصصی 
مولدســازی دارایی هــای دولــت، بــه 
ریاست ســید علی مدنی زاده، وزیر امور 
اقتصادی و دارایــی و با حضور اعضای 
این کمیته، در سالن جهاد اقتصادی این 

وزارتخانه برگزار شد.
در ایــن جلســه، نماینــدگان نهــاد 
قوه قضائیه، مجلس  ریاست جمهوری، 
شــورای اســلامی، ســازمان برنامــه  و 
بودجه، وزارت راه و شهرسازی، سازمان 
زندان هــا و اقدامات تأمینــی و تربیتی 
کشور، وزارت آموزش  و پرورش، وزارت 
وزارت  فنــاوری،  و  تحقیقــات  علــوم، 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی، وزارت 
جهــاد کشــاورزی و وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشکی حضور داشتند.
در جریــان ایــن نشســت وضعیت 
تعــدادی از امــلاک مــازاد متعلق به 
دســتگاه های اجرائی مورد بررسی قرار 
گرفــت و مازاد بودن ۱۷ فقــره ملک از 
جملــه چهار فقــره ملــک متعلق به 
اســتان  در  دانشــگاه علامه طباطبایی 
تأییــد اعضــای کمیته  تهــران مــورد 

قرار گرفت.
روش  و  پایــه  قیمــت  همچنیــن 
مولدسازی ۲۴ فقره ملک از جمله ملک 
زندان عادل آباد شیراز به ارزش تقریبی 
۲۹ هزار میلیارد ریال مورد تأیید اعضای 
کمیتــه واقع و مقرر شــد برای تصویب 
نهایــی در دســتور کار هیئــت عالــی 
مولدسازی دارایی های دولت قرار گیرد.

در ادامه جلسه موضوع مولدسازی 
دو فقره ملک وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوری واقع در تهران به ارزش تقریبی 
ســه هزار و ۹۰۰ میلیارد ریــال از طریق 

مذاکره مورد موافقت قرار گرفت.

سد ماملو را از دست بدهیمممکن است تا یک ماه آینده 
وزیر نیرو تأکیــد کرد: باید روش های 
بــرای کنترل مصرف داشــته  متفاوتی 
و  تشــویق  خوش مصرف هــا  باشــیم، 
بدمصرف ها به شــدت تنبیه شوند؛ زیرا 

برای مردم زحمت ایجاد می کنند.
ایلنا، عبــاس علی آبادی  به گزارش 
در مراسم آغاز بهره برداری از طرح های 
فاضــلاب شــهر لواســان، جنگلبان و 
امامزاده داوود اظهار کــرد: ما بیش از 
پنج ســال است که در خشک سالی بسر 
می بریم و نسبت به پارسال ۳۱ درصد و 
نسبت به بلندمدت ۴۴ درصد در بارش 

عقب هستیم.
او گفت: ممکن اســت ما تا یک ماه 
آینده ســد ماملــو را از دســت بدهیم 
و بــه ترتیــب لتیان، لار و کــرج از مدار 

خارج شوند.
وزیر نیرو تأکیــد کرد: باید روش های 
بــرای کنترل مصرف داشــته  متفاوتی 
و  تشــویق  خوش مصرف هــا  باشــیم؛ 
تنبیه شوند، زیرا  بدمصرف ها به شــدت 

برای مردم زحمت ایجاد می کنند.

رشد دو برابری پرداخت تسهیلات 
فرزندآوری در بانک ملی ایران

براساس سیاســت های دولت، پرداخت وام 
فرزنــدآوری در بانک ملی ایــران به  صورت 
بی وقفــه ادامــه دارد و آمارها نشــان می دهد که 
پرداخت این تسهیلات در خردادماه امسال نسبت به 

اردیبهشت ماه رشد قابل توجهی داشته است.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، شعب 

این بانک در سراســر کشــور طی خردادماه و در راستای اجرای «قانون حمایت از 
خانــواده و جوانی جمعیــت»، به ۲۰ هزار و ۴۷۰ متقاضــی و خانواده های واجد 
شــرایط، مبلغی بالــغ بر ۱۸ هزار و ۷۴۳ میلیارد ریال تســهیلات قرض الحســنه 

فرزندآوری پرداخت کرده اند.
گفتنی اســت این بانک در اردیبهشــت نیز به ۱۱ هزار و ۳۴۵ متقاضی مبلغی 
حدود ۱۰ هزار و ۲۷۵ میلیارد ریال تســهیلات قرض الحسنه فرزندآوری اعطا کرده 
است. این آمار نشان می دهد که در خردادماه، به طور متوسط روزانه ۶۸۲ خانواده 

ایرانی از شعب بانک ملی ایران وام قرض الحسنه فرزندآوری دریافت کرده اند.
بر این اســاس، بانک ملــی ایران در خردادماه ۱۴۰۴ با تســهیل و تســریع در 
پرداخت این تسهیلات توانست رکورد جدیدی ثبت کند و میزان پرداخت وام های 

فرزندآوری نسبت به ماه قبل، دو برابر شود.
ایــن موفقیت گواه عزم جدی بانک ملی ایران در عمل به تعهدات خود برای 

حمایت از خانواده ها و جوانی جمعیت است.
آمارها همچنین نشان می دهد که بانک ملی ایران با تدابیر و تمهیدات مناسب، 
بخش قابل توجهی از تقاضاهای وام فرزندآوری و ازدواج را در کشــور پوشــش 
داده و طی سه ماه نخست امسال، در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه صدرنشین 

شبکه بانکی بوده است.

درحالی که بانک مرکزی اعلام کرده بابک زنجانی مجوز فعالیت اقتصادی 
ندارد، نام او در فهرست خریداران یک خودروساز بزرگ است

متقاضی غیرقانونی سایپا
شــرق: واگذاری سایپا دوباره در حالی در دســتور کار قرار گرفته است که 
بابک زنجانی همچنان متقاضی خرید این خودروساز است. بابک زنجانی 
که نام او با یکی از بزرگ ترین پرونده های فساد مالی ایران گره خورده، دوباره مدتی 
اســت در اقتصاد کشور ظهور کرده و با وجود آنکه بانک مرکزی اعلام می کند که 
او از هیچ نهادی مجوز فعالیت اقتصادی ندارد، او در فهرست خریداران سایپا قرار 

گرفته است.
شرکت خودروسازی سایپا در نامه ای رسمی خطاب به مدیر نظارت بر ناشران 
سازمان بورس و اوراق بهادار، از فرایند واگذاری دوباره سهام این شرکت خبر داد. 
در این نامه اعلام شده است که ادامه فرایند واگذاری سهام سایپا منوط به دریافت 

دستور جدید از دبیرخانه این شورا خواهد بود.
به گفته علی شــیخ زاده، عضو هیئت مدیره و مدیرعامل شــرکت سایپا، «سیر 
مراحل واگذاری ســهام خودروسازی طبق قانون برنامه به قوت خود باقی است، 
اما مســئولیت این امر بر عهده سازمان خصوصی سازی و وزارت صنعت، معدن 
و تجارت خواهد بود. براســاس قانون برنامه هفتم توســعه، سهام شرکت سایپا 
باید به بخش خصوصی واگذار شــود و با همین نگاه ســایپا با صدور اطلاعیه ای 
خبــر از آغاز فرایند واگذاری ۴۲ درصد از ســهام تو دلی و به عبارت دیگر ســهام 
متعلق به شرکت های زیرمجموعه داد اما واگذاری سهام سایپا با حواشی زیادی 
همراه شــد. یکی از مهم ترین حواشــی  واگذاری ســایپا این بود که بابک زنجانی 
متقاضی خرید آن شــد. بابک زنجانی که نــام او به یکی از بزرگ ترین پرونده های 
تخلف مالی در ایران گره خورده، حالا چند وقتی است که دوباره در اقتصاد کشور 

ظهور کرده است.
اواخر فروردین امســال بود که در مراســمی با حضور فرزانه صادق، وزیر راه 
و شهرســازی ایــران، تفاهم نامه ای به ارزش ۶۱ هزار میلیارد تومان بین شــرکت 

آوان ریل با شرکت راه آهن ایران امضا شد.
ایــن قرارداد که «بزرگ ترین ســرمایه گذاری بخــش خصوصی در حمل ونقل 
ریلی» معرفی شده، برای خرید و تولید «۳۰۰ دستگاه مسافری خودکششی دیزلی 

و ۵۰ لوکوموتیو باری و ۶۰۰ دستگاه واگن باری مخزن دار» منعقد شد.
شــرکت آوان ریل که در آذر ۱۴۰۳ تأسیس شده، متعلق به هلدینگ دات وان و 

منتسب به بابک زنجانی است.
پس از آن، نام بابک زنجانی در زمان قتل هولناک الهه حسین نژاد به میان آمد. 
زنی ۲۳ ساله که زمان برگشت از سر کار توسط راننده یک خودرو به قتل رسید. آن 
زمان صفحه منتســب به بابک زنجانی در شبکه ایکس اعلام کرده بود که حاضر 

است تاکسی های مجهز به دوربین های امنیتی وارد بازار خودروهای آنلاین کند.
به تازگــی نیز چالش لفظی اکانت منتســب به بابک زنجانــی و بانک مرکزی 
خبرســاز شــده اســت. چندی پیش روابط  عمومی بانک مرکــزی در واکنش به 
ادعاهای اخیر بابک زنجانی درباره شرکت های موفق خود در ایران اعلام کرد او از 

بانک مرکزی و هیچ نهاد قانونی دیگری اجازه فعالیت اقتصادی در کشور ندارد.
مصطفی قمری وفا، مدیر روابط  عمومی بانک مرکزی در واکنش به پست اخیر 
بابک زنجانی، در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: «جناب کلاهبردار و ابربدهکار 
به جای توصیه به مقامات کشــور، بدهی خود به بیت المال را پرداخت کن؛ نیازی 
به راه حل های مشعشع شما نیست. تو از بانک مرکزی و هیچ نهاد قانونی کشور، 

مجوز فعالیت اقتصادی نداری و کمتر دروغ بگو!».
بابک زنجانی در واکنش به هک شدن بانک سپه و پاسارگاد، ادعا کرده بود که 
در سال ۱۴۰۲، به محمدرضا فرزین، رئیس وقت بانک مرکزی، هشدار داده که نسل 
ســوم بانکداری به پایان رسیده اســت و اگر می خواهد در کشور تاب آوری مالی و 
شفافیت ایجاد شود، باید تمام تراکنش های بانکی به بستر بلاکچین منتقل شوند.

حالا با وجود آنکه بانک مرکزی اعلام کرده است که بابک زنجانی از هیچ نهاد 
قانونی مجوز فعالیت اقتصادی ندارد، او نه تنها با شــرکت راه آهن قرارداد بزرگ 

ریلی بسته که متقاضی خرید سایپا هم شده است.
رضا حسینی، سخنگوی سایپا، به «شرق» می گوید همچنان بابک زنجانی یکی 
از متقاضیان خرید سایپا ســت . او توضیح می دهد که ۹ متقاضی برای خرید سایپا 
وجود دارد که بیشتر آنها به شکل کنسرسیوم تقاضای خود را مطرح کرده اند. در 
فرایند بعدی ســایپا این متقاضیان را به وزارت صنعت، معدن و تجارت و سازمان 
خصوصی سازی معرفی می کند تا اهلیت متقاضیان را بررسی کنند و سپس وارد 

سایر مراحل فرایند واگذاری سایپا می شویم.
در حال حاضر ۴۲ درصد از ســهام ســایپا در اختیار شــرکت های داخلی، ۱۷ 
درصد ســهام دولتی و ۱۷ درصد نیز در بورس است. قیمت گذاری سهام براساس 
تابلوی بورس انجام شــده که ۹۷ هزار میلیارد تومان اســت. با این حال مســئله 
ســایپا فقط متقاضیان آن نیستند. متقاضیانی که از خصولتی ها و بانک ها را در بر 
می گیرد تا کســانی که نامشان با پرونده فساد مالی گره خورده است. یکی از دیگر 
چالش های اصلی واگذاری ســایپا قیمت گذاری اســت. زهرا سعیدی، سخنگوی 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی، به خبرگزاری دانشجو گفته 
است: «گزارش های واصله نشان می دهد ارزش واقعی آن پنج برابر بیشتر است».

سرخط اول اخبار سراسری روز چهارشنبه گذشته مربوط به 
انتقال آب از دریای عمان به اصفهان بود و به همین مناســبت 
گفت وگویی با استاندار محترم استان اصفهان در این باره پخش 
شــد. ایشان بهره برداری از مرحله اول انتقال آب از دریای عمان 
را یک موفقیت برای حل بحران آب در زاینده رود برشــمردند و 
ضمن تأکید بر قطع وابســتگی صنایع آب از رودخانه زاینده رود؛ 
نوید احیای رودخانه زاینده رود را با تداوم اجرای فازهای بعدی 
این طرح و اجرای طرح های ماندگان و کوهرنگ ۳ دانستند. البته 
ایشان اشاره ای نیز به پویش منهای ۲۰؛ که تأکید بر هر نفر ۲۰ لیتر 

کمتر آب شرب مصرف کنند داشتند.
هرچند در سخنان استاندار محترم اصفهان درباره انتقال آب 
دریا تناقض وجود داشت و از یک طرف کل نیاز صنایع مستقر در 
حوضه زاینده رود را ۷۰ میلیون متر مکعب در سال عنوان کردند 
و از طــرف دیگر تأکید بر اجــرای فازهای بعدی این طرح، بدون 
توسعه صنعت داشــتند که البته این گفتمان در مدیریت قبلی 
اســتان در دولت سیزدهم نیز جاری بود و هیچ گاه سعی در رفع 
این تناقض گویی نه در آن زمان و نه در زمان فعلی شــد. جدا از 
اینکه توســعه هر نوع صنعت در حوضه آبریز زاینده رود منجر 
به عمیق شــدن بحران در این حوضه خواهد شد و متولیان این 
طرح در این باره تاکنون نتوانسته اند پاسخ منطقی ارائه کنند. در 
واقع انتقال آب از دریای جنوب با ظرفیت ۷۰ میلیون متر مکعب 
در ســال که برابر نیاز فعلی صنایع است، از نظر ماهیت و نه از 
نظر اقتصادی شاید توجیه پذیر باشد ولی همین میزان انتقال آب 
از دریای جنوب نیز به  دلیل گرانی قیمت تمام شــده از یک سو و 
عدم تمایل صنایع موجود در اســتفاده از این آب از سوی دیگر، 
منجر به توسعه صنایع در این منطقه خواهد شد که در بهترین 
حالت یعنی توســعه صنایع پاک نیز منجــر به تبعات بعدی؛ از 
قبیل افزایش مهاجرت خواهد شــد که خود مشکلات فعلی در 

حوضه زاینده رود را تشدید خواهد کرد.
جدای از توجیه پذیربودن یا نبودن این طرح، در تعیین مبنای 
قیمت تمام شده یک متر مکعب آب این طرح، لازم است توجیه 
طرح از دید اقتصاد کلان باشد و به همین دلیل تمام قیمت های 
مصالــح مصرفی باید بر مبنای قیمت تمام شــده بــدون یارانه  
یا قیمت های جهانی باشــد. در این طــرح می توان این فرض را 
پذیرفت که تمام مصالح مصرفی مانند فولاد، سیمان، هزینه های 
اجرائی، هزینه های احداث آبگیر و آب شــیرین کن و غیره مطابق 
هزینه هــای تمام شــده، در قیمت تمام شــده یــک مترمکعب 
آب، ورود پیــدا کرده اند؛ هرچند قیمت ایــن نهاده ها نیز متأثر از 
حمایت های مستقیم و غیرمستقیم دولت قرار دارد. با توجه به 
اینکه قیمت انرژی و حامل های آن به شدت تحت حمایت های 
یارانه ای بوده و استفاده از این قیمت های یارانه ای در محاسبات 
مربوط به قیمت تمام شده صحیح نیست و منجر به تصمیم گیری 
اشتباه می شود. در واقع لازم است  دولت خارج از چارچوب این 
طرح، برای تأمین برق مورد نیاز، اقدام به صرف هزینه های لازم 
واقعی کند. انرژی مورد نیاز بــرای انتقال یک متر مکعب آب از 
دریــای جنوب به اصفهان با ارتفاع کل پمپاژ، بالغ بر چهار هزار 
متــر، حدودا برابــر ۱۶ کیلو وات خواهد بود کــه مجموع انرژی 
مورد نیاز این طرح در فاز اول (۴۰ میلیون مترمکعب در ســال)، 
برابــر ۶۴۰ هزار مگاوات و برای فاز دوم مرحله اول (۷۰ میلیون 
مترمکعــب)، برابر ۱۱۲ هزار مگاوات خواهد بود. همچنین توان 
مورد نیاز برای انتقال ۷۰ میلیون مترمکعب؛ حدود ۱۲۵ مگاوات 
ساعت است که البته مشخص نیست با توجه به ناترازی شدید 
انــرژی، این میزان انرژی چگونه و از کجا تأمین خواهد شــد؟ با 
این حال اگر فرض شود کشور در شرایط نرمال تأمین انرژی مورد 
نیاز اســت و هیچ گونه ناترازی نیز در کشور وجود ندارد، قیمت 
تمام شده یک متر مکعب آب، مشتمل بر هزینه های خرید آب از 
شرکت واسکو، هزینه های سرمایه گذاری تا اصفهان و هزینه های 
جــاری بالغ بر پنج دلار خواهد بود که بــه نظر تمام موافقان و 
مخالفان این طرح، آب انتقالی، آب گرانی است. از طرفی توجه 
را بــه اظهار نظر مدیــران صنایع بزرگ مســتقر در حوضه آبریز 
زاینده رود که در ابتدای ســال ۱۴۰۳ و قبل از شروع به کار دولت 
چهاردهم، درباره عدم تمایل اســتفاده این آب در صنایع مطرح 
شــده اســت جلب می کند: «مدیر عامل هلدینــگ پترو پالایش 
اصفهان در حاشــیه نشســت ویــژه ای که به منظور بررســی 
طرح های آبی اصفهان با حضور نماینده عالی دولت در اســتان 
اصفهان و مدیران عامل شــرکت های فولاد مبارکه، ذوب آهن و 
مدیر پــروژه انتقال آب صفه در هلدینــگ پتروپالایش اصفهان 
برگزار شد، درباره تعهد پالایشــگاه اصفهان برای انتقال آب به 
اصفهان و میزان سهم این شرکت در انتقال آب گفت: پالایشگاه 
اصفهان ۲۰ درصد ســهام شــرکت آب انتقال صفه را در اختیار 
دارد که در جلســه امروز نیز هفت درصد سهم اتاق بازرگانی به 
پالایشگاه اصفهان واگذارشد که سهم  پالایشگاه اصفهان به ۲۷ 
درصد رسید. او با اشاره به اینکه ما می خواهیم سهم پالایشگاه 
اصفهان در پروژه انتقال آب اصفهان به ۳۰ درصد برسد، افزود: 
اگر ایــن اتفــاق رخ داد، در آینده تمامی شــرکت های هم جوار 
پالایشگاه و شهر انرژی باید ســهم آبی خودشان را از پالایشگاه 
اصفهان خریداری کنند. او تصریح کرد: پالایشگاه اصفهان به آب 
بســیار کمی نیاز دارد. ما در پتروپالایش اصفهان درحال کاهش 
۷۵درصدی نیاز آبی هســتیم. بخشی از نیاز این شرکت از طریق 
خرید پساب آب تصفیه خانه شاهین شهر تأمین می شود، بنابراین 

آبی که از طریق پروژه صفه تأمین می شود را خیلی نیاز نداریم؛ 
اما برای پروژه های آتی مورد نیازمان اســت». مدیرعامل شرکت 
فولاد مبارکه نیز در حاشیه یکی از بازدیدهای خود در گفت وگو با 
خبرنگار فولاد تصریح کرد: پروژه های زیادی در راستای مصرف 
بهینه آب در فولاد مبارکه از ســال های گذشته تاکنون اجرا شده 
که تولید بیشتر محصولات را با مصرف آب کمتر رقم زده است. 
او با بیان اینکه تا چهار سال آینده، مصرف آب خام شرکت فولاد 
مبارکه به صفر کاهش می یابد، عنوان کرد: ارتقای سطح کارایی 
تصفیه خانه های پساب برای بهبود تصفیه و بازچرخانی آب در 
فولاد مبارکه، منجر به افزایش راندمان تولید محصولات شــده، 
به گونه ای که منجر به کاهش ۵۰ درصدی برداشــت از آب خام 
شده است. مدیر آبرسانی شرکت ذوب آهن اصفهان با اشاره به 
اینکه از ســال ۷۹ که اولین خشک ســالی ها در اصفهان شروع 
شــد، گفت: ذوب آهن اصفهان از صنایعی اســت که حیات آن 
به وجود آب وابســته است. با شروع خشک سالی ها، این شرکت 
با برنامه ریزی ها و تعریف پروژه های مختلف ســعی کرد  میزان 
مصرف خود را از زاینده رود کاهش دهد. او با اشــاره به اینکه در 
سال ۷۹ میزان برداشت آب از زاینده رود ۳۲ میلیون متر مکعب 
بود و این رقم در ســال ۹۷ به ۱۴ میلیون متر مکعب کاهش پیدا 
کرده است، یاد آور شــد: با انجام پروژه های مختلف و علی رغم 
افزایش ۶۰ درصدی تولید هر ساله، ۲۰ درصد کاهش مصرف آب 
نســبت به ســال قبل داریم که این رقم بسیار قابل توجه است. 
مدیر آبرسانی شرکت ذوب آهن اصفهان یکی از تمهیدات مهم 
در طرح های توســعه ای ذوب آهن اصفهــان را کاهش مصرف 
آب دانســت و گفت: اســتفاده از پساب در ســیکل های کثیف 
کارخانه مانند خنک کردن ســرباره، مدیریت مصرف آب با نصب 
مولتی پمپ های آب صنعتی و آشــامیدنی و مدیریت مصرف و 
فشار از دیگر عواملی است که با کنترل آن توانستیم مصرف آب 
در شرکت را کاهش دهیم. او افزود: اخیرا برنامه ریزی کردیم تا از 
برج های هیبریدی استفاده کنیم؛ زیرا این برج ها علاوه بر کاهش 
حداقل ۳۰ درصدی مصــرف آب، در زمینه کاهش آلایندگی نیز 

بسیار مؤثر است.
از اصلی ترین شــاخص زمینه ایجاد تمدن ها در هر کجای 
جهان وجود آب پایدار است و پر سابقه ترین تمدن ها نیز مربوط 
به مناطقی از جهان اســت کــه از آب کافی همــراه با زمین 
مســتعد برخوردار بوده اند؛ از مصر باستان تا روم، یونان، چین، 
بین النهرین و خوزســتان خودمان و ســایر نقاط ایران و جهان 
بر همین مبنا شــکل گرفته اند. این یک قاعده اجتماعی مستند 
بر یک اصل طبیعی اســت و شــرط آن، وجود آب کافی پایدار 
و زمین مناســب اســت . با رجوع به تاریخ و اجرای سازه های 
محیرالعقول از قبیل دیوار چین، اهرام مصر، تخت جمشــید و 
غیره مشــخص می شود اجرای ســازه های بزرگ در زمان های 
قدیم خارج از توان آنان نبوده است و تلاش انسان ها در ایجاد 
آنها قابل ستودن اســت، ولی لااقل این جانب طرحی از قبیل 

احیای دشت های مرتفع را سراغ ندارم که متکی به آب ناپایدار 
برای توسعه منطقه ای که وابسته به آب باشد اجرا شده باشد. 
هرچنــد از قدیم اقدامات مؤثری برای پایدارســازی منابع آب 
مورد نیاز از قبیل احداث سدها یا ابداع قنات و حتی انتقال آب 
از مناطق پرآب به مناطق کم آب، از طریق حفر تونل  یا اجرای 

تنبوشه انجام شده است.
طرح های عنوان شــده توســط اســتاندار محتــرم اصفهان 
متأســفانه به دلایل مختلف، پایدار نیستند و تصمیم به اجرای 
آنها نه در ســایه  مطالعات جامع، بلکه در گعده های محفلی و 
عمدتا سیاسی انجام شده و به دور از بازرسی های فنی و حقوقی 
به اجرا درآمده اســت و با توجه به ســازمان ابداعی، به دور از 
حسابرســی عمومی نیز می باشــند. هر چند سهم آب انتقالی از 
دریای جنوب در احیای رودخانه زاینده رود بســیار ناچیز اســت، 
ولی می توان ادعا کرد ســهم آب انتقالی بــا فرض پایداری آن، 
در جلوگیری از بدترنشــدن اوضاع بحرانی این رودخانه حداکثر 
هفت درصد اســت، ولی بــه  دلیل ناپایداری ایــن آب به دلایل 
مختلــف فنی، تأمین انرژی، پدافندی، شــرایط آب و هوایی و... از 
یک ســو و عدم امکان توقف فعالیت این صنایع به  دلیل نقش 
آنها در چرخه تولید و زندگی آحاد مردم از ســوی دیگر، همواره 
لازم اســت در این منطقه آب آماده جایگزین در مواقع ضروری 
وجود داشته باشد که ســهل الوصول ترین این آب، آب رودخانه 
زاینده رود خواهد بود که بسته به شرایط زمانی مختلف می تواند 

سطح بحران اجتماعی را از شرایط موجود بدتر کند.
متأســفانه همین موضوع در مورد طرح انتقال آب ماندگان 
نیز صادق اســت، اما موضوع های مرتبط با آن پیچیده تر است و 
آینده این طرح و نقش آن در احیای زاینده رود فارغ از هیاهوهای 
انتخاباتی تعیین نشده است. ایده های این دو طرح برای احیای 
زاینده رود چنان نامقبول است که علاوه بر صاحبان فن، صاحبان 
حقابه در زاینده رود را نیز نتوانســته اســت قانع کند و طی چند 
ســال اخیر فقط مدیران دولتی حامیان این طرح ها بوده اند. در 
طرح ســد کوهرنگ ۳ نیز فقط صاحب نظران مطلع هستند که 
چه می گذرد و چگونه با لج بازی اجرای این سد با ریسک بالا در 

دستور کار قرار گرفته است.
در پایان به مدیریت ارشــد استان پیشــنهاد می شود راه حل 
بحــران آب در زاینده رود، این طرح های عنوان شــده نیســت 
و راه حــل پایدار بــرای حل بحــران آب در زاینــده رود در گام 
اول شــناخت مشــکلات و حقایق آن از قبیل شــرایط موجود 
اقلیمی، موقعیت منطقه، برداشــت های بی رویــه، عدم درک 
داشــته ها و نداشــته ها، عدم شــناخت مورفولــوژی رودخانه 
زاینــده رود، ناهمخوانی الگــوی مصرف با شــرایط اقلیمی و 
منطقه، درهم ریختگی مدیریتی، تضاد منافع، ناآگاهی عمومی، 
واگرایی، خوداندیشــی زیاد، تضاد با استان های مشترک المنافع، 
سیاســت زدگی و... اســت و در گام دوم پذیرش و همزیستی با 
این حقایق و ارائه راهکار در راســتای مشارکت همه ذی نفعان 
با اصلی ترین موضوع جریان دائمی رودخانه از ســراب تا پایاب 
است و توسعه، بهبود و حتی کاهش وابستگی به آب رودخانه 
زاینده رود فقط و فقط در راستای این موضوع مهم باشد، وگرنه 
پس از سپری شــدن زمان های موجود تنها راه رهایی، انداختن 
تقصیر به گردن دیگران اســت و اگــر به جای اجرای طرح های 
پرهزینه برای تأمین آب ناپایدار رودخانه زاینده رود، فقط بخشی 
از این اعتبارات در راســتای حل مشکلات و پذیرش حقایق این 
حوضــه آبریز صرف شــده بود، این انتظار می رفــت تا در زمان 

معقولی جریان دائمی این رودخانه برقرار شود.

انتقال آب عمان؛ درست یا نادرست؟
 نکاتی اساسی درباره یک طرح جنجالی برای احیای زاینده رود
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